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Sessió extraordinària de 1 d'octubre de 1998. 
 

A la vila d'Artà, u d'octubre de mil nou-cents noranta-vuit, quan són les vint hores i 
trenta minuts, es reuneixen al Saló de Sessions de la Casa Consistorial els senyors 
regidors anotats al marge, a fi de celebrar sessió extraordinària, en primera 
convocatòria, sota la presidència del batle, Montserrat Santandreu Ginard, assistit 
per la secretària, Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza. 
 
1.- APROVACIÓ, SI DE CAS, DE LA PROPOSTA DE PRESENTACIÓ DE 
RECURS CONTENCIÓS ADMINISTRATIU EN CONTRA DE L'ACORD 
ADOPTAT PEL PLE DEL CONSELL INSULAR DE MALLORCA EL 6 DE 
JULIOL DE 1998 SOBRE ELS CANONS.- 
 

El Sr. batle exposa que el proper 3 d'octubre finalitza el termini per poder 
interposar recurs contenciós administratiu en contra de l'acord adoptat pel ple del 
Consell Insular de Mallorca el 6 de juliol de 1998 sobre els Canons. 

A continuació, el Sr. batle procedeix a donar lectura a la proposta 
elaborada pel Grup Independents d'Artà que, copiada literalment, diu: 

Proposta del Grup Independents d’Artà: 
Presentació de recurs contenciós administratiu en contra de l’acord adoptat 

pel ple del Consell Insular de Mallorca el 6 de juliol de 1998 sobre Es Canons. 
El Grup Independents d'Artà ha impulsat des de l'ajuntament una 

política urbanística que sempre s'ha decantat per defensar la màxima 
protecció del territori en la mesura que ho han permès les possibilitats 
legals i econòmiques que en cada moment han regit la conjuntura política. 

El model urbanístic que es pretén és el d'eliminar la possibilitat de nous 
nuclis de població i el de concentrar un creixement discret entorn dels 
nuclis històrics, Artà i la Colònia de Sant Pere, que sempre han de tenir un 
caràcter residencial. 

Les NNSS d'Artà han reflectit aquest model eliminant tots aquells sòls 
urbanitzables que permetien la creació de nous nuclis de població --Sa 
Canova, Es Caló, Es Barracar-- i creant-ne de nous només entorn dels 
nuclis urbans de la Colònia i Artà. 

En el moment d'aprovar de les NNSS, Es Canons va ser l'únic sòl 
urbanitzable que no va ser possible desclassificar, perquè tenia un pla 
parcial aprovat i estava dins els terminis vigents, cosa que suposava haver 
de fer front a indemnitzacions que una economia com la d'Artà no podia 
assumir de cap manera. En aquells moments es va fer l'única cosa que era 
viable amb les condicions que hi havia: negociar una reducció de la 
urbanització amb la promotora. Així es va passar, mitjançant la modificació 
del pla parcial, d'una urbanització prevista per a 12.000 places a una altra 
de 6.000 i a la cessió anticipada d'una porció important del terreny. Des 
d'aleshores --això era devers els anys 1991 i 1992-- un seguit 
d'esdeveniments fan pensar que ens trobam en una conjuntura molt més 
favorable per a les possibilitats de protegir aquest indret i ens fan ser més 
ambiciosos en els nostres plantejaments, ja que per primera vegada hi ha 
la possibilitat real de poder-hi fer la política urbanística que en general 
volem per al municipi. 

El govern del “Pacte de Progrés” al Consell Insular de Mallorca, amb 
una política molt més proteccionista que l'equip anterior, una actitud de 
”gestos favorables” per part del Govern Balear i un important moviment 
social i d'opinió pública en demanda d'una moratòria urbanística ens situen 
en una conjuntura que fa possible plantejar-se seriosament la possibilitat 
de declassificar Es Canons, de tal manera que se n'impedeixi totalment la 
urbanització. 

Aquesta conjuntura ve determinada, al nostre parer, per una sèrie 
de circumstàncies que, en forma de demandes, assemeix, de cada vegada 



més, la societat civil d'aquestes illes i que els grups polítics, com a representants de la voluntat dels 
ciutadans, no poden obviar en els seus plantejaments del que ha de ser la política urbanística i el futur 
d'ordenació territorial.  

Són aquestes: 
 

- Els plans i projectes d'urbanització no es poden contemplar des d'una òptica localista d'àmbit 
estrictament municipal. Qualsevol projecte d'urbanització té repercussions directes no solament en el seu 
entorn físic immediat sinó també sobre el conjunt territorial illenc. 

- L'augment continuat de places hoteleres i residencials provoquen i provocaran en el futur immediat 
conseqüències irreversibles  que suposen: 
-Un consum de territori excessiu amb el consegüent impacte mediambiental, especialment greu a les zones 
litorals illenques. 
-Un augment progressiu de la població illenca que, per molts d'experts, pot arribar, en pocs anys, a assolir 
uns límits insostenibles donada l'escassesa de recursos naturals del nostre territori. Cal considerar que els 
efectes negatius del creixement demogràfic no sostenible (derivat tant dels fluxos emigratoris turístics-
residencials com dels laborals) comporten una problemàtica molt complexa que repercuteix en un augment 
del consum dels recursos hídrics, en una saturació dels serveis bàsics (educatius, sanitaris, etc.) i en la 
dotació creixent d'infraestructures (vies de comunicació, carreteres, autopistes, etc..) que, alhora, suposen 
quantioses despeses públiques i més consum territorial. D'altres consequències derivades de l'increment 
poblacional, com són la desarticulació social, la problemàtica lingüística, etc. no són menys importants. 

Per tot això, és arribat el moment, inajornable, de prendre mesures decidides de cara a adoptar una 
línia política proteccionista del territori per tal d'evitar, en el marc de les competències de cada una de les 
institucions públiques i representatives, els perills que l'amenacen. 

En aquesta decisió l'element clau no pot ser l'Ajuntament d’Artà, que continua sense els recursos 
econòmics necessaris per poder fer front als possibles costos indemnitzatoris. Els elements clau són el CIM 
i el Govern Balear, que han de fer un pas endavant i assumir el cost econòmic que pugui comportar la 
desclassificació, que per a ells no és més que un petit percentatge de les seves disponibilitats 
pressupostàries. 

A parer nostre, el que sí ha de fer i pot fer l’Ajuntament és posicionar-se clarament per la protecció 
total i demanar a les altres administracions que duguin a terme les accions necessàries perquè es faci 
efectiva. 

Per això duim a ple aquesta proposta de recurs contra l'acord del ple del CIM, que, després de la 
suspensió de planejament als Canons, hi permet una urbanització de 2.000 places, pactada amb els 
promotors, per evitar-se les despeses derivades d'una possible compra o d'unes hipotètiques 
indemnitzacions que, d’altra banda, són qüestionables. 

A més, demanam que el CIM desclassifiqui aquesta zona de manera que s'hi impedeixi totalment 
qualsevol tipus d'urbanització i que posteriorment s'iniciïn negociacions perquè les institucions públiques 
puguin comprar els terrenys, amb la participàció econòmica del CIM, del Govern Balear i de l'Ajuntament 
d'Artà. Aquesta compra és més que justificada, no sols pel fet que n'impedeix la urbanització, sinó perquè 
en totes les serres de Llevant no hi ha una sola finca de propietat pública, mentre que a la serra de 
Tramuntana aquestes són nombroses. 
Artà, 28 de setembre de 1998" 
 

Després de llegida la proposta pel Sr. batle, el portaveu del PP., Sr. Sureda manifesta que el seu grup només està 
d'acord amb l'inici de la proposta. 

L'any 1992 se va pactar amb la promotora una reducció de places, es va aprovar el Projecte d'Urbanització i se 
va acceptar una cessió de terrenys. Per això, s'ha d'acceptar que està aprovat el Pla Parcial i el Projecte d'Urbanització, i 
si se desclassifica la zona des Canons, l'Ajuntament perdrà els terrenys cedits i pagarà una indemnització. 

Així mateix, el portaveu del PP. exposa que l'Ajuntament no ha de recórrer a cap altre organisme per la 
desclassificació des Canons, es pot fer mitjançant una revisió de les NN.SS. 

Considera que anar pel camí de la desclassificació és una hipocresia; i manifesta finalment, que el seu grup està 
d'acord amb l'opció de compra. 

El Sr. batle li diu al portaveu del PP. que el seu grup ha mantingut sempre aquesta postura en temes urbanístics, i 
li molesta que tracti la proposta com una hipocresia, quan el PP. manifesta una clara hipocresia amb la imposició de 
moratòries, quan durant molts d’anys ha fet una política urbanística depredadora. 

Igualment, el Sr. batle exposa que ja saben que l'Ajuntament pot desclassificar Els Canons amb una revisió de 
les NN.SS., donat que té les competències en matèria urbanística, però consideren que és un problema de globalitat, no 



sols d'Artà, i d’aquí que se reclami, un cop més, la implicació d’altres institucions supramunicipals. 
El portaveu del PP., Sr. Sureda, informa que el Partit Popular ha apostat en pagar la meitat de la indemnització o 

per l'opció de compra. I reitera que el problema és la cessió de terrenys i l'aprovació del Projecte d'Urbanització. 
El Sr. batle diu que el recurs contenciós administratiu s'interposa en contra de l'acord adoptat pel Consell Insular 

de Mallorca, que respecten els drets que té la promotora i que l’opció de compra seria la solució més desitjable. 
Finalment el portaveu de Grup Independents d'Artà, Sr. Tous, exposa que la postura de IA és la defensa del 

municipi d'Artà i la postura del PP. és defensar els interessos del seu partit, perquè saben cert que oferint el 50% dels 
possibles costos tan sols pretén desestabilitzar i comprometre al C.I.M. 

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, informa que el seu partit assumeix tots el motius de la proposta. En canvi, el 
que no poden admetre és la presentació del recurs perquè el ple de l'Ajuntament va sollicitar que el Consell Insular de 
Mallorca adoptàs l'acord que ha adoptat. 

No renuncien a millorar l'estat actual de l'acord. 
El recurs no té cap finalitat més que posar entrebancs a una possible millora. 
Finalment, manifesta que sempre que hi hagi una proposta millor que l'actual, el seu grup l'assumiria. 
El Sr. Batle li contesta que l’únic que demanà l’Ajuntament al C.I.M. fou que suspengués el planejament d’es 

Canons. Així mateix retreu al portaveu socialista que si proposen millorar l’actual proposta quines són aquestes millores 
que assumirien. 

A continuació, el Sr. batle informa que el Grup Balear d'Ornitologia i Defensa de la Naturalesa (GOB) ha 
presentat, en temps i forma, un escrit en el qual sollicita autorització perquè un representant local de l'entitat pugui 
intervenir en el Ple de forma breu, segons estableix el Reglament Municipal de Participació Ciutadana. 

El Sr. batle dóna la paraula al representat local del GOB que llegeix la seva intervenció i copiada literalment, 
diu: 

"Senyor batle, senyors regidors: 
En primer lloc volem manifestar-los el nostre agraïment per la possibilitat que ens brinden de poder manifestar 

davant aquest Ple les nostres opinions i peticions en relació al tema que avui els ocupa. 
Les nostres Illes viuen un moment històric. L'actual model de desenvolupament urbanístic i turístic ens ha portat 

fins a una situació extremadament preocupant, en la que molts dels indicadors ambientals han encès els seus llums 
d'alarma. Recursos hídrics, potència energètica, tractament dels fems, infraestructures viàries, conservació dels espais 
naturals,... Des d’absolutament totes les forces polítiques se manifesta preocupació per la situació, i també des de totes 
elles, per primera vegada, se manifesta la necessitat d'eliminar sòls urbanitzables dels nostre territori per tal d'evitar 
seguir creixent desmesuradament. 

Els Canons és, probablement, un dels casos més clars en que és necessari actuar per evitar la urbanització. Es un 
espai natural ben conservat, situat al litoral i amb unes característiques ambientals que el fan mereixedor de ser 
incorporat per la Llei d'Espais Naturals. Per això consideram que l'Ajuntament d'Artà, que baix la seva tutela té la sort 
de tenir un dels municipis que han aconseguit preservar de la urbanització bona part del seu territori, s'ha de posicionar 
clarament a favor de la protecció total de la zona i ha de demanar a les altres administracions que engeguin les 
iniciatives necessàries per aconseguir-ho. 

Per això, des del GOB volem encoratjar els membres del Ple de l'Ajuntament d'Artà a votar favorablement a la 
presentació d'un recurs contenciós-administratiu contra l'acord adoptat el passat 6 de juliol pel ple del Consell Insular de 
Mallorca en relació a n'Es Canons. Amb el citat acord s'invalida la norma subsidiària vigent fins aquell moment que 
declarava la zona com a no urbanitzable, i s'obri la porta a una urbanització que afecta a 14 hectàrees i té una capacitat 
de població  de 2.000 persones. 

Volem manifestar als representants del Grup Independents d'Artà la nostra satisfacció i el nostre suport a la seva 
iniciativa actual per intentar evitar la urbanització d'Es Canons. Lamentam que aquest posicionament en favor de la 
protecció integral hagi arribat una mica tard, ja que probablement una postura clara en favor de la conservació total de 
la zona hauria tengut fa uns mesos un pes decisiu en l'esdeveniment dels fets. Però més val tard que mai, i des d'aquí 
aplaudim aquesta decisió valenta i congruent amb l'actual cojuntura socio-econòmica de les Illes i amb el model de 
desenvolupament territorial que desitjam per al nostre municipi. 

Demanam als representants del PSOE donin suport a nivell municipal a la política de moratòria i reducció de sòl 
urbanitzable que el seu partit impulsa des del Consell Insular de Mallorca. Reconèixer i rectificar les equivocacions és 
una virtut pròpia de persones intelligents, i encara que en el seu moment se cometés l'error de propiciar l'anullació de 
la norma que protegia Es Canons, consideram que encara som a temps de reconsiderar la qüestió, emmarcant-la dins la 
discussió actual sobre la moratòria, i d'adoptar una posició valenta en defensa de la protecció de la zona. 

Finalment, instam als representants del Partit Popular a assimilar l'esperit de la iniciativa presa pel President del 
Govern, i a prendre d'una vegada per totes un posicionament global, responsable i d'acord amb tots els indicadors 
econòmics i ambientals, que ens assenyalen que és necessària i urgent revisar seriosament el model de creixement 
urbanístic i turístic que s'ha impulsat fins ara des del seu partit. 



Per tot això, senyor batle, senyores i senyors regidors, els demanam el seu suport a la presentació del 
recurs". 

Després de llarga deliberació, i posat l'assumpte a votació amb el següent resultat: 6 vots a favor (IA) i 7 vots en 
contra (PP. i PSOE), no s'aprova per manca de quòrum en la votació 
 
I no havent-hi més assumptes a tractar, quan són les vint-i-una hores i trenta minuts, s'aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretària, don fe. 


